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PREMIUM 

Pieter van Veenen, lid van de belangengroep die tegen windmolens strijdt in de polders 

Rijnenburg en Reijerscop. © Angeliek de Jonge  

Het ingewikkelde windmolendebat uitgelegd: dit is wat er 

kan gebeuren in jouw gemeente 

Boze inwoners, weigerachtige grondeigenaren. De zoektocht van zestien Utrechtse gemeenten 

naar plekken voor tientallen windmolens verloopt moeizaam. De mogelijke locaties worden 

de komende week gepresenteerd, maar of de wieken daar gaan draaien, is nog maar zeer de 

vraag. ,,Ik kan me hier in het dorp eigenlijk niet meer vertonen.’’  
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Een paar maanden geleden stond plotseling een onbekende man bij Jacobine Hardeman voor 

de deur. Hardeman heeft een biologische varkenshouderij buiten het dorp Overberg in de 

gemeente Utrechtse Heuvelrug. Ze staat met haar oren te klapperen als ze de man, die zich 

voorstelt als vertegenwoordiger van energieleverancier, aanhoort. Hij komt ‘even kijken’ of 

op een stuk land van haar langs de snelweg A12 voldoende ruimte is voor een windmolen. 

,,Een windmolen, op mijn grond?’’, vraagt ze verbaasd. Ja, dat is wel de bedoeling, reageert 

de onverwachte bezoeker. 

Met een beetje passen en meten kunnen er op het land van Hardeman en van haar buurman 

precies twee megaturbines staan. Daarmee voldoet de gemeente Utrechtse Heuvelrug samen 

met een aantal zonnevelden die ze wil aanleggen, aan de energie-opgave van het Rijk (zie 

kader). Maar Hardeman zit helemaal niet te wachten op een windmolen op haar land. ,,Als ik 

er mee instem, kan ik me hier in het dorp eigenlijk niet meer vertonen”, zegt ze.  

Onze excuses  

Helaas kunnen wij deze social post, liveblog of anders niet tonen omdat het één of meerdere 

social media-elementen bevat. Aanvaard de social media-cookies om deze inhoud alsnog te 

tonen. 

Toekomstplannen 

De plannen van de Utrechtse Heuvelrug passen ook niet in de toekomstplannen van 

Hardeman. Ze wil haar biologische varkenshouderij omvormen tot circulaire landbouw. Daar 

hoort een voedselbos bij met eetbare bloemen en planten waar vogels en insecten op afkomen. 

,,Dat past niet onder twee windmolens. Maar goed, we staan nog maar aan het begin van een 

proces. Ik weet dat de buurman ook niet zit te wachten op een windmolen.” 



 
 

Bestuursleden van Heuvelrug Coöperatie Energie Huis de Vriend en Martijn de Loor op het 

dak van een sporthal met zonnepanelen. Zo zien ze het graag. Windmolens moeten er ook 

komen, want alleen stroom van zon is niet voldoende. © Angeliek de Jonge  

Buurman Hendrik-Jan van Meerten is met zijn broer eigenaar van landgoed De Laan. Van 

Meerten woont in Wassenaar en heeft zijn zomerverblijf in Overberg. Hij wil niet veel kwijt 

over de begerige blik die de gemeente op zijn grond heeft laten vallen voor het plaatsen van 

een windmolen. ,,We weten nog niet wat we doen. Wat me wel verbaast is dat iedereen het 

maar over ons terrein heeft, maar wij van niets wisten. We zijn in ieder geval geen warm 

voorstander van windmolens op onze grond.” 

Draagvlak 

Al maandenlang zijn zestien Utrechtse gemeenten op zoek naar geschikte plekken voor 

tientallen windmolens. Het is de bijdrage van de regio U16 aan de doelstellingen van het 

nationale Klimaatakkoord als het gaat om opwekken van duurzame energie. Omdat de komst 

van windmolens steevast tot verzet leidt, is het uitgangspunt van de zoektocht dat ‘iedereen 

meedoet’ en ‘levert’. Op papier klinkt dat goed, maar de praktijk is weerbarstiger.  

Want niet alleen grondeigenaren staan niet te springen. Meerdere gemeenten zien om 

uiteenlopende redenen de bouw van (extra) windmolens ook niet zitten. In Stichtse Vecht 

bijvoorbeeld is volgens de lokale politiek ‘geen draagvlak’ voor windmolens. Nieuwegein 

heeft ook geen plannen voor turbines ingediend. De gemeente stelt dat ze haar steentje al 

voldoende bijdraagt. Tussen bedrijvenpark Het Klooster en de A2 draaien sinds 2015 al vijf 
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windmolens. Stichtse Vecht en Nieuwegein zien wel mogelijkheden voor de aanleg van 

zonnevelden.  

Forse bijdrage 

Niet alleen van het buitengebied worden inspanningen verwacht om duurzame energie op te 

wekken. De stad Utrecht moet ook een forse bijdrage leveren. Het merendeel van de 

duurzame energie wil de stad opwekken in de polders Rijnenburg en Reijerscop. Maar daar 

wringt de schoen. In de polders tussen De Meern en Nieuwegein is volgens de gemeente 

Utrecht ruimte voor acht windmolens. Maar de initiatiefnemers – aangevoerd door de 

coöperatie Rijne Energie – hebben slechts grond voor drie turbines. 

 
 

Pieter van Veenen, lid van de belangengroep die tegen windmolens strijdt in de polders 

Rijnenburg en Reijerscop. © Angeliek de Jonge  

Veel grond in de polders is in handen van projectontwikkelaars die woningen willen bouwen. 

Megaturbines zouden dit in de weg staan. De ontwikkelaars zien woningbouw in combinatie 

met de opwekking van zonne-energie wél zitten. Maar als Utrecht geen windmolens krijgt, 

wordt de toegezegde hoeveelheid energie bij lange na niet gehaald.   

Het kan zijn dat de provincie nog een magische trukendoos in huis heeft 

Joost Brinkman, woordvoerder  
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Woordvoerder Joost Brinkman van Rijne Energie erkent dat de opbrengst waar de stad 

Utrecht op rekent ‘ruim’ is. Brinkman sluit niet uit dat er nog drie extra windmolens bijkomen 

in Rijnenburg, maar de gewenste acht turbines ziet hij er niet van komen. ,,Het kan zijn dat de 

provincie nog een magische trukendoos in huis heeft en beslist dat er toch acht windmolens 

moeten komen, maar dat zie ik niet gebeuren.’’ 

Pech 

Terug naar Overberg. Daar is niet alleen de weerstand onder grondeigenaren groot. Ook 

inwoners roerden zich de afgelopen tijd tegen de windmolens. Eén van hen is Dicky 

Groothuis. ,,We hebben de pech dat wij als dorp op de grens van drie energieregio’s zitten. In 

Renswoude en Woudenberg denken ze windmolens tegen de grens van Overberg aan te 

zetten. Plus nog twee van onze eigen gemeente. Er is een stapeling van turbines. Het kan niet 

dat windmolens van deze grootte zo dicht bij onze huizen worden geplaatst.” 

De emoties tijdens de inspreekavonden liepen hoog op. Zo hoog, dat de taal zelfs beledigend 

was. ,,Dat kwam vooral doordat vanuit de gemeente de avond sturend verliep en dat 

antwoorden uitbleven”, stelt Groothuis. ,,Die avonden verliepen chaotisch. Wij voelen ons als 

tweederangsburgers weggezet. Ach, daar in dat kleine dorpje kunnen we er wel een paar 

plaatsen, zo voelt dat.” 

Dooddoener 

In de ogen van Groothuis is geld een belangrijk uitgangspunt. ,, De windsnelheden om 

opbrengsten te genereren, worden hier niet gehaald. Er zijn alternatieven in onze beleving. 

Bijvoorbeeld zon op daken en op restgronden. Dat het elektrische net dat niet aankan, is een 

dooddoener. De meerderheid van de bevolking is tegen, 99 procent.” 

Ook de wethouders van de verschillende gemeenten gingen rollebollend over straat. Ze 

konden het niet eens worden over de bouw van windmolens. Wijk bij Duurstede trok zich in 

maart zelfs terug uit een samenwerking met Houten, Bunnik en Utrechtse Heuvelrug. 

Wethouder Hans Marchal uitte zijn frustraties over het moeizame participatieproces dat 

volgens hem ontaardde in geschreeuw. Bestuurders waren zó verdeeld dat ze Wouter de Jong, 

oud-burgemeester van Houten, aantrokken om het proces vlot trekken. 

Gehaktmolens 

Naast boze inwoners en ruziënde wethouders, maken ook natuurbeheerders zich zorgen over 

de komst van windmolens. Jan de Groot bijvoorbeeld, oud-boswachter van Staatsbosbeheer 

op de Utrechtse Heuvelrug. Volgens hem zijn de ecologische gevolgen van turbines groot. ,,In 

Groningen worden de turbines gehaktmolens genoemd, want tientallen vogels vliegen zich 

kapot tegen de wieken. We hebben hier in Overberg bijvoorbeeld te maken met de 

wespendief. Deze vogel heeft een foerageergebied van 8 kilometer en dat is dus dicht bij de 

molens. Ook de dieren op de grond zullen door trillingen en lage geluidsgolven overlast 

ervaren.” 

Dit moeten we niet willen. Alle mensen die voor zijn, wonen ver weg van de windmolens 

Jan de Groot, oud-boswachter  



Op de Amerongse Berg past volgens De Groot wél een windmolen. Vroeger stond er een 

uitkijktoren. ,,Plaats er een windmolen van 150 meter hoog en niemand heeft er last van. Je 

zou er een educatief centrum bij kunnen plaatsen. Ook vogels trekken er niet over.’’ De 

gezondheidsrisico’s van windmolens zijn voor De Groot een extra reden om terughoudend te 

zijn. ,,Medici menen dat de trillingen, geluid en slagschaduw grote gezondheidsschade 

kunnen opleveren. Dit moeten we niet willen. Alle mensen die voor zijn, wonen ver weg van 

de windmolens. Dat is heel opmerkelijk.” 

 
 

Polder Rijnenburg waar acht windmolens mogen komen van de Utrechtse politiek. © 

Angeliek de Jonge  

Achterste benen 

Die voorstanders zijn onder andere te vinden in de Coöperatie Heuvelrug Energie. De club 

met ongeveer 250 vrijwilligers staat aan de andere kant en probeert al een kleine tien jaar 

inwoners van de gemeente Utrechtse Heuvelrug te overtuigen van energiebesparing en 

zonnestroom. Dat de mogelijke komst van twee windmolens in Overberg voor veel 

turbulentie zorgt, begrijpen bestuursleden Martijn de Loor en Huib de Vriend van Heuvelrug 

Energie wel. ,,Bij de plannen staan mensen op hun achterste benen. Ze vrezen de lasten, maar 

over de lusten heeft niemand het. Wij zijn ervoor dat lokale inwoners meebeslissen over 

plaatsing en meedelen in de winst.” 

Als de windmolens er niet komen, is het klaar volgens De Vriend en De Loor. ,,Er is een 

maatschappelijk debat geweest.  De uitkomst van het proces kan altijd nog zijn dat we het niet 
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doen, maar dan ontlopen we wel onze maatschappelijke verantwoordelijkheid. Niets doen is 

geen optie en een paar zonprojectjes op daken zet echt te weinig zoden aan de dijk. Bovendien 

zijn wij de laatste generatie die de klimaatcrisis nog kan keren.”  

Aan bestuurlijk draagvlak voor windmolens in Rijnenburg en Reijerscop ontbreekt het niet in 

Utrecht. Een meerderheid van de politiek stemde hier eerder mee in. Woordvoerder Brinkman 

van Rijne Energie is ervan overtuigd dat onder de inwoners van Utrecht ook grote steun is 

voor de bouw van windturbines. ,,Iedereen is er inmiddels wel van doordrongen dat er iets 

moet gebeuren om klimaatverandering tegen te gaan. Natuurlijk zijn er ook tegenstanders die 

veel schreeuwen en daardoor aandacht krijgen.’’  

'Doordrammerij’ 

Onder de ‘schreeuwende tegenstanders’ is belangengroep de Buren van Rijnenburg en 

Reijerscop. Onvermoeibare voorman van deze groep is Pieter van Veenen. De inwoner van 

De Meern verwijt een meerderheid van de Utrechtse politiek – met de grootste partij 

GroenLinks voorop – ‘doordrammerij’.  

Volgens Van Veenen is er in Utrecht nauwelijks draagvlak voor de bouw van 240 meter hoge 

turbines in de polders aan de rand van de stad. Tegenstanders vrezen geluidsoverlast, 

slagschaduw en aantasting van het landschap. Een petitie van de belangengroep tegen de 

windmolenplannen werd eerder door ongeveer 2500 mensen getekend. ,,90 procent van de 

ondertekenaars woont binnen een straal van 2,5 kilometer van de windmolens.’’ De 

belangengroep verwijt de voorstanders van windmolens bij herhaling dat hun achterban 

vooral ver buiten het beoogde gebied is te vinden. 

Groot energiepark 

Brinkman van Rijne Energie kent het verwijt van de tegenstanders. De coöperatie telt 

ongeveer vijfhonderd leden die uit Utrecht of een van de omliggende gemeenten komen, zegt 

hij. ,,Tegenstanders vinden dat een lid uit de wijk Oog in Al al iemand van buiten is. 

Natuurlijk hebben we leden die wat verder weg wonen. Het gaat om een groot energiepark 

waar veel geld voor nodig is. Dat haal je niet alleen op in een polder met 250 tot 300 

inwoners. Maar dat wij leden uit alle delen van het land hebben, is gewoon niet waar.’’ 

Leden krijgen straks als eerste de mogelijkheid om in het energiepark te investeren. 

Er kan wel onteigend worden, maar dat is een paardenmiddel 

Rob Jorg, wethouder  

De Buren van Rijnenburg en Reijerscop verwijt de gemeente Utrecht dat het niet meer inzet 

op zonne-energie. Van Veenen: ,,Utrecht heeft de afgelopen jaren al forse stappen gezet als 

het gaat om opwekking van zonne-energie op daken. Als daar vol op wordt ingezet, halen ze 

op hun sloffen de doelstelling als het gaat om opwekking van duurzame energie.’’ 

Onteigenen 

Op welke locatie de windmolens ook komen: er zijn vrijwel overal volop gevoeligheden. 

Wethouder Rob Jorg van de Utrechtse Heuvelrug kent die als geen ander. De VVD’er 



coördineert het proces dat moet uitmonden in voldoende plekken voor windmolens en 

zonnevelden in de regio Utrecht. Jorg houdt de kaken stijf op elkaar over het bod waarmee de 

zestien gemeenten volgende week naar buiten komen. Hij gaat ervan uit dat er voldoende 

windmolens en zonnevelden worden gerealiseerd om duurzame energie op te wekken. 

Over zijn eigen gemeente is Jorg helderder. ,,Wanneer landgoedeigenaren geen windmolens 

willen op hun grond, dan gaat het niet door. Er kan wel onteigend worden, maar dat is een 

paardenmiddel. Dat ben ik niet van plan te gaan doen in mijn gemeente. De provincie kan dat 

overrulen, maar dat is in Nederland nog niet gebeurd.” 

Komende week komt de moeizame zoektocht naar mogelijke locaties in de regio Utrecht 

voorlopig tot een eind, als de zestien gemeenten hun gezamenlijke plan presenteren. Na de 

zomer is het aan de lokale politiek om aan te geven wat zij van de plekken vinden die zijn 

bedacht en mogen ook de inwoners opnieuw van zich laten horen. Maar gezien de weerstand 

zowel binnen als buiten de politiek is de kans klein dat op alle plekken waaraan wordt 

gedacht, over een paar jaar de wieken gaan draaien.   

Wat is de Regionale Energiestrategie? 

In het nationale Klimaatakkoord dat in 2019 is gesloten, is afgesproken dat in Nederland 

vanaf 2030 jaarlijks 35 terawattuur (TWh) aan duurzame energie op land moet worden 

opgewekt. Dat betekent dat de komende jaren locaties moet worden gevonden voor duizenden 

hectares aan zonneweides en voor honderden windmolens. 

In de zoektocht naar locaties is Nederland opgedeeld in dertig zogenoemde energieregio’s. 

Elk van de regio’s moet een plan opstellen hoe ze duurzame energie denkt op te wekken. In 

de Regionale Energiestrategie (RES) staan gebieden aangegeven waar zonnevelden of 

windmolens zouden kunnen komen. Een definitieve keuze wordt later gemaakt. 

De U16, waarbinnen 16 van de 26 Utrechtse gemeenten vallen, heeft zich verplicht 1,8 TWh 

duurzame energie op te wekken in 2030. Dat is bijvoorbeeld haalbaar door in de regio op 15 

procent van alle grote daken zonnepanelen te installeren, 45 grote windmolens te bouwen en 

800 hectare zonnevelden aan te leggen. De zestien Utrechtse gemeenten in de U16 wekken 

met de bestaande windmolens en zonnevelden op dit moment 0,4 TWh aan duurzame energie 

op. 

De U16 is niet de enige Regionale Energie Strategie die in de provincie Utrecht wordt 

opgesteld. Amersfoort, Baarn, Bunschoten, Eemnes, Leusden, Soest en Woudenberg werken 

samen in de RES Amersfoort. Renswoude en Veenendaal stellen samen met een aantal 

Gelderse gemeente plannen voor windmolens en zonnevelden in de regio Foodvalley.  

 


